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نگاهی به دیروزنامه های زنجیره ای

فرصت دادن به اروپا 
هيچ  دردي را درمان نمي کند

سرویس سیاسی- 
اميرعلي ابوالفتح از فعالين اصلاح طلب در مصاحبه با روزنامه آرمان گفت: »من به عنوان کسي که هميشه طرفدار برجام 
بوده ام، اذعان مي کنم آقاي  ترامپ مسيري را در پيش گرفت که عملًا برجام را زير سؤال برد. در حال حاضر معتقدم ايران 
نه تنها بايد گام چهارم را محکم تر از سه گام قبلي بردارد بلکه بايد کار آخر را همين اول انجام دهد؛ فرصت دادن به اروپا 
هيچ  دردي را درمان نمي کند و 10 گام هم اگر برداريم تفاوتي ايجاد نخواهد شد. اگر اروپا معتقد است خروج از برجام اهرم 
فشار است، اشتباه مي کنند. در نامه آقاي روحاني به اروپا هشدار داده شده که اگر اروپا از برجام خارج شود و پرونده ايران 
را دوباره در شوراي امنيت مطرح کند، تهران ديگر پروتکل الحاقي را اجرا نخواهد کرد و اجازه دسترسي را به سايت هاي 

هسته اي نخواهد داد. حتي احتمال خروج از NPT هم مطرح شده که بعيد است اروپايي ها با تبعات آن کنار بيايند«.
سال گذشته و پس از خروج آمريکا از برجام، منتقدان تأکيد کردند که اروپا با کارنامه ای که در برجام و پيش از آن در 
توافق سعدآباد بر جای گذاشته است، به هيچ عنوان قابل اعتماد نيست و هدفش صرفا وقت کشی و تعميم خسارت محض 

توافق هسته ای به ديگر مولفه های قدرت کشورمان است.
مدعيان اصلاحات و برخی دولتمردان در آن مقطع با حمله به منتقدان مدعی شدند که اروپا با ماست و موگرينی گفته 

است هرچه تهران بگويد. حالا اين طيف با تاخيری 17 ماهه تازه به حرف منتقدان رسيده است.
دولت می بايســت در روند کاهش تعهدات برجامی  خود تغييری جدی ايجاد کند تا طرف مقابل را به عقب نشــينی و 

تغيير رفتار وادار کند. 
هيچ افق روشنی پيش روی اصلاح طلبان نيست

روزنامه شرق در مقدمه گفت وگويی با يکی از تئوريسين های طيف موسوم به اصلاح طلب به نام »ابراهيم اصغرزاده« 
نوشته است: »با وجود دوگانگی های اخير در جبهه اصلاحات جهت حضور و عدم حضور در انتخابات مجلس پيش رو، امروز 
بسياری از اصلاح طلبان به اين نتيجه رسيده اند که بايد به صورت مشروط حتی به قيمت شکست در انتخابات شرکت کنند.«
اين نوشتار در ادامه افزوده است: »چرا که به باور برخی از اصلاح طلبان، حضور در انتخابات تنها راه مطلوب و فرصت 
ممکن برای احيای سرمايه های اجتماعی اين جريان قلمداد می شود. اما اين حضور در حالی است که هيچ افق روشنی پيش 
روی اصلاح طلبان و حيات سياسی آنها وجود ندارد. حتی برخی پيش بينی ها از عدم اقبال عموم از اصلاح طلبان و دستاورد 

مطلوب اين جريان در انتخابات اسفندماه حکايت می کند.«
در بخشی از اين گفت وگو روزنامه شرق می پرسد چرا مردمی  که در سال 96 از دولت روحانی حمايت کردند اکنون 
سلبريتی های کم مايه را به نخبگان سياسی و فرهنگی  ترجيح می دهند؟ و اصغرزاده در پاسخ می گويد: »راست افراطی]![ 
که خود را حافظ سنت و صاحب رسالت برای مديريت جهان می پندارد مانند راست افراطی آمريکا از اقدام  ترامپ در خروج 

از برجام و بازگشت تحريم ها استقبال کرد]!![«
نخست اينکه همين روزنامه های زنجيره ای زمانی نه چندان دور عکس های همين سلبريتی ها را به صورت بزرگ در 
صفحه يک و يا ديگر صفحاتشان منتشر می کردند نقش بزرگی در مرجعيت يافتن همين کم مايگان داشته اند. دوم آنکه 
دروغ بزرگ خوشحالی منتقدان از بازگشت تحريم ها نکته ای است که اين طيف سياسی برای تخريب رقيب به کار می برد 
وگرنه اگر کسی به ديگری هشدار دهد که در اين مسير اين اتفاق برای تو می افتد و پس از آن به او بگويد ديدی به تو گفتم 

اين اتفاق روی خواهد؛ اين آيا دليل خوشحالی است؟! 
عوارض فراموشی!

سردبير روزنامه اصلاح طلب اعتماد روز گذشته در اقدامی تأمل برانگيز در حالی يادادشتی با عنوان »پرهيز از دروغ« 
در اين روزنامه منتشــر کرد که در خط اول يادداشــت خود يک دروغ بزرگ نوشت. وی در اين يادداشت تصريح کرد: »از 
فضيلت هاي رئيس جمهور، يکي اين است که براي مبارزه با فساد، خط قرمز تعيين نکرده« و در ادامه نوشت: »روحاني اما تا 
اين لحظه کسي از او نشنيده که براي برادرش يا قوم و خويشش يا رفقايش سفارشي کرده باشد يا مبارزه با فساد را شرط 
گذاشته باشد. لااقل ما به عنوان روزنامه نگار چيزي از او نشنيده ايم، خداوکيلي رفتاري هم نديده ايم که حاکي از دلخوري اش 
بابت دادگاه و دستگيري فريدون باشد. البته منتقدان آزادند گفتار و کردار رئيس جمهور را نپسندند، به او خرده بگيرند يا 

نقدش کنند اما دروغ که نمي توانند بلکه نبايد به او ببندند.«
گفتنی است غلامحسين محسنی اژه ای معاون اول رئيس قوه قضائيه ارديبهشت ماه 96 در يک گفت و گو تلويزيونی گفته 
بود که آقای روحانی درخصوص برادرش به قوه قضائيه هشدار داد که اگر پيش از انتخابات فريدون را احضار و با او برخورد 

کنيد ما اعلام جنگ می کنيم، که البته ما به اين اظهارات اعتنا نکرديم و کار خودمان را کرديم. 
مشکل اصلی اصلاح طلبان، نظارت استصوابی است

روزنامه ابتکار موضوع ائتلاف همچنان يکی از موضوعاتی است که اصلاح طلبان به طور کامل درباره آن به توافق نرسيده اند. 
يعنی برخی از آنها همچنان مصر هستند که در شرايط فعلی با وجود حداقل ها ناچارند دوباره به ائتلاف روی بياورند. اما 
در مقابل بسياری از اصلاح طلبان با توجه به تجربه اين رويکرد در گذشته که نتيجه قابل قبولی را نداشت معتقدند لزومی 
 ندارد ما از اعتبار اصلاحات برای يک عده که فقط می خواهند به وســيله آن به مجلس ورود پيدا کنند بگذريم. پس در 
انتخابات پيش رو اين رويکرد قابل اعتنا نيست و قطعا ائتلافی با سازوکار قبلی به هيچ وجه رخ نخواهد داد چرا که آنها از 

آبروی اصلاحات سوءاستفاده کردند.
در ادامه آمده است: »در واقع مشکل اصلی اصلاح طلبان نظارت استصوابی و امکان حضور نامزدهای اصلی در انتخابات 

است نه مسائلی مانند به دست آوردن انسجام درونی.«
با آنکه مدعيان اصلاحات در همه دوره های انتخاباتی در انتخابات شرکت کرده و در برهه هايی هم اکثريت مجلس و 
شورای شهر را تصاحب کرده اند اما باز هم برای فشار حداکثری در قبال شورای نگهبان، نظارت استصوابی را علم کرده و 
آن را مانع می دانند. اصلاح طلبان معتقدند که از سويی نيروهای راديکال آنها رد صلاحيت می شود و از سوی ديگر اميدی 

به نيروهايی مثل ليست اميد نيست! 
اقرار به ناکارآمدی 

روزنامه آفتاب يزد در شماره ديروز خود طی گزارشی مفصل به اختلافات ميان طيف موسوم به اصلاح طلب پرداخته 
و نوشته است: »با وجودی که برخی کارشناسان معتقدند اختلاف موجود صرفا يک اختلاف ميان کرباسچی و عارف است، 
اما بررسی داده های موجود در قاموس سياست داخلی ايران نشان می دهد موضع گيری های غيرمنصفانه عليه عارف، ريشه 

در اختلاف يک حزب کامل يعنی کارگزاران با محوريت داشتن عارف است.«
اين گزارش در ادامه افزوده: »ســند اين مدعا، انتخابات چند ماه قبل هيئت رئيســه مجلس است که کارگزاران اينجا 
هم عليه عارف موضع گرفت؛ زمانی که محمد عطريانفر عضو ارشد حزب کارگزاران سازندگی در مصاحبه ای گفت »نقد 

لاريجانی را به نسيه عارف  ترجيح می دهيم.«
اين نوشتار سپس آورده است: »البته در اين ميان تقلاهای کرباسچی عليه عارف نيز از ديد ها پنهان نماند. وقتی عارف 
برای سومين مرتبه رقابت رياست مجلس را به علی لاريجانی واگذار کرد و اخلاق را در سياست نشان داد و موجوديت قوی 
فراکســيون اميد را به رخ کشــيد، اعلام کرد »راه خود را از فرصت طلبان جدا می کنيم. با اين حال، اين حرف او بی جواب 
نماند و کرباسچی دبيرکل حزب کارگزاران در کنايه ای به عارف گفت »برخی از افرادی که در جريان اصلاح طلبی هستند 
پيشتازی آقای مطهری را به ضرر خود می دانند... کنايه های کرباسچی به عارف را پايانی نبود و گويا کرباسچی و کارگزاران 

عزم خود را جزم کرده اند تا به هر نحوی عارف را از جريان اصلاحات حذف و تفرقه ها را بيشتر کنند.«
لازم به ذکر است که دو روز قبل روزنامه اعتماد مصاحبه ای را با کرباسچی منتشر کرده بود. در آن مصاحبه کرباسچی 
گفته بود: »هيچ يک از اين افراد موسوم به اصلاح طلب حاضر نيستند به نقد تصميمات گذشته اصلاح طلبان بپردازند... در 
حالي که به نظر مي رسد خيلي از اتفاقات و معضلات امروز ريشه در اقدامات گذشته دارد. افرادي که امروز خود را به عنوان 
چهره هاي اصلاح طلب معرفي مي کنند خودشان روزي از مخالفان جدي ارتباطات نرمال بين المللي بوده اند. در  اشغال سفارت 
آمريکا کوشيده اند، گروگان گيري کرده اند... صحبت اين است که يک جريان سياسي نمي تواند به يک باره 180 درجه گردش 
کند بدون اينکه دلايل خود را بيان کند و بگويد که رويکرد قبلي صحيح بوده يا اينکه توضيح دهد اين انتخاب امروز به 

چه دليلي اتفاق افتاده است.«

درمکتب امام

قدرت مجالس اهل بیت
اگر بفهمند آنها]غرب زده ها[ كه حضرت سجاد)ع( كه همه چيزش را در كربلا از 

دست داد و در يك حكومتى بود كه قدرت بر همه چيز داشت، اين  ادعيه اى كه از 

او باقى مانده است، چه كرده است و چطور مى تواند تجهيز بكند، به ما نمى گفتند 

كه ادعيه براى چيست؟ اگر روشنفكران ما فهميده باشند كه اين مجالس و اين دعاها 

و اين ذكرها و اين مجالس مصيبت جنبه سياسى و اجتماعى اش چيست، نمى گويند 

كه براى چه اين كار را بكنيم. تمام روشنفكرها و تمام غرب زده ها و تمام قدرتمندها 

اگر جمع بشوند، نمى توانند يك 15 خرداد را ايجاد كنند.
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در نشست خبری چهارمین اجلاس مجاهدان در غربت مطرح شد

پزشکی که در هند برای درمان شيخ زکزاکی 
در نظر گرفته بودند اسرائيلی بود

 در نشست خبری چهارمین اجلاس مجاهدان در غربت علت بازگشت 
شیخ زکزاکی از هند و عدم پیگیری درمان در این کشور، فاش شد.

»محمــد تهرانی مقدم« دبير چهارمين اجلاس بين المللی مجاهدان در غربت در 
نشســت خبری که در محل لانه جاسوسی برگزار شد، با بيان اينکه نمی توانيم دربرابر 
مشــکلات ديگر مسلمانان بی تفاوت باشيم، گفت: پيشتر فتنه اسرائيلی از نيل تا فرات 
مطرح بود و امروز آن را در قالب طرحی ديگر به نام خاورميانه بزرگ بيان می کنند؛ پس 

ما اگر اقدام نمی کرديم بايد در مرزهای خود با داعش مبارزه می کرديم.
وی خاطرنشان کرد: اين امنيت و اقتدار نتيجه اين حرکت مقاوم ما است؛ در واقع 
جبهه مقابله با دشمن را به سمت اصلی آن يعنی اسرائيل و حاميان طرح خاورميانه 
بزرگ برديم و اجازه نداديم دشمن به مرزهای ما نزديک شود. يکی از نمادهای مقاومت 

ما در دنيا همين توان نظامی ما است.
دبير چهارمين اجلاس بين المللی مجاهدان در غربت با بيان خاطره ای از ســيد 
حســن نصرالله در ديدار با خانواده شهيد تهرانی مقدم گفت: ايشان گفته بود قبل از 
پيروزی انقلاب عناصر متدين، حزب الله و مقاومت هيچ اميد، حرکت و جنبشی نداشتند 
و می خواستند با چهارمين ارتش قدرتمند وقت دنيا يعنی اسرائيل مقابله کنند. اما با 

پيروزی انقلاب اسلامی، کالبد جديدی به حرکت مقاومت دميده شد.
تهرانی مقدم ادامه داد: در زمان جنگ تحميلی اسرائيل به لبنان حمله کرد و تا 
بيروت پيش آمد؛ حافظ اسد پادگانی نزديک مرز لبنان در سوريه به ما داد و ما به عنوان 

ام القرای شيعه در دنيا مسئوليت جديدی پيدا کرديم.
وی اضافه کرد: انقلاب اسلامی باعث شد بسياری از نيروهای مقاومت در کشورهای 
اسلامی با شيوه های مقاومت انقلاب آشنا شده و هسته های مقاومت را در جهان اسلام 

توسعه دهند.
 همچنين در اين نشست محمدحسن شجاعی فرد عضو هيئت علمی دانشگاه علم 
و صنعت و مسئول راهبردی اجلاس مجاهدان در غربت  با تبيين اهميت صنعت رسانه 
گفت: وقتی سه فرزند شيخ زکزاکی با ۴0 نفر ديگر را کشتند خبر آن کجا منتشر شد؟ 
وقتی 70 نفر عاشورای سال گذشته در نيجريه کشته شدند کدام رسانه اطلاع رسانی کرد؟

شجاعی فرد به نقل از شيخ زکزاکی گفت: وقتی شيخ زکزاکی برای درمان به هند 
رفته بود، پزشکی که در فرودگاه به استقبالش آمده بود عبری صحبت می کرد چون 
اسرائيلی بود و ۵0 درصد بيمارستان آمريکايی است. به او گفتند حواست باشد اينجا 
با تو نيستند. همسرش گفت من پيشتر تزريقات را  ياد گرفته بودم و شيخ را آمپول 
می زدم وقتی خواستند در بيمارستان به شيخ آمپول بزنند مقاومت کردم و اجازه ندادم 

بعد خواستار اين شدم از اين بيمارستان برويم.
عضو هيئت علمی دانشــگاه علم و صنعت با طرح اين ســؤال که چرا راهپيمايی 
اربعين بايکوت می شود، اظهار داشت: با وجود ۳ ميليون ايرانی در راهپيمايی اربعين 
امسال، دسته ۵00 نفری نيجريه ای غوغايی به پا کرده بود اما متأسفانه در رسانه های 

ما حتی انعکاس خبری نداشت.
وی ادامه داد: اجلاس »مجاهدان در غربت« امسال با محوريت تجليل از مجاهدت 
شيخ عيسی قاسم، رهبر شيعيان بحرين و تقدير از مقام شامخ رزمندگان و خانواده های 
شهدا وايثارگران در غربت و مقاومت اسلامی برگزار می شود. اين اجلاس ششم آبان 

ماه در دامغان برگزار می شود.
دبير اجرايی اجلاس مجاهدان در غربت از حضور بيش از 180 انديشمند و فرهيخته 
از ۳8 کشور جهان در اين اجلاس خبر داد و گفت: بيداری اسلامی ملت ها اساس رشد، 

تعالی و حرکت آنان به سوی سعادت و جاودانگی است.
بر اساس اين گزارش، خانواده شيخ زکزاکی، شيخ عيسی قاسم و خانواده شهدا و 

جانبازان محور مقاومت اسلامی در اين اجلاس حضور پيدا می کنند.
ســالاريان زاده درباره آرم اين اجلاس که يک دست مشت کرده و يک دست باز 
پشــت اين دست مشت کرده است، اظهارداشت: دستی که پشت دست مشت کرده 
قرار دارد دســت حامی و رهبر و دست مشت شده هم به معنای مقاومت است و اين 

يعنی مقاومت بدون حامی  و رهبری به نتيجه نخواهد رسيد.

طرح تعطیلی پنجشنبه در استان ها 
به صحن علنی مجلس می رود

عضو هیئت  رئیسه مجلس شورای اسلامی گفت که بررسی طرح تعطیلی 
روزهای پنجشنبه در مراکز اداری استان های کشور در کمیسیون اجتماعی 

پایان یافت و در اختیار هیئت رئیسه مجلس قرار گرفته است. 
علی اصغر يوسف نژاد، در گفت و گو با خبرنگار ايرنا افزود: هيئت رئيسه مجلس شورای 
اســلامی هم طرح را در نوبت ارائه به صحن علنی قرار داده و بزودی برای تصويب در 

اختيار نمايندگان قرار می گيرد.
نماينده مردم شهرستان های ساری و مياندرود در مورد مخالفت دولت با تعطيلی 
پنج شنبه ها در مراکز اداری استان گفت: به هر حال دولت نظر خودش را همانند بسياری 
از طرح ها و لوايح ديگری که در مجلس شورای اسلامی مطرح می شود، ارائه داد و از لحاظ 
قانونی اين مجلس شورای اسلامی است که حرف آخر را در ارتباط با تصويب قانون می زند.
يوسف نژاد افزود: در صورت تصويب اين طرح در صحن علنی مجلس شورای اسلامی، 

مراحل قانونی ديگر برای اجرايی شدن اين قانون پيگيری خواهد شد.
وی ادامه داد : اين طرح برای دولت به دليل  سرشکن شدن ساعات کاری پنجشنبه 
در ساير روزهای غير تعطيل هفته، بار مالی را به دنبال نخواهد داشت و به نظر می رسد 

مزايای ديگری بر اين کار مرتبط است که نمايندگان در طرح پيش بينی کردند.
اين عضو هيئت رئيســه مجلس يکی از دلايل طرح چنين مســئله ای در مجلس 
شــورای اسلامی را تعطيل بودن روز پنجشنبه در پايتخت بيان کرد و گفت : در حال 
حاضر روز پنجشنبه تمام وزارتخانه ها، سازمان ها و دستگاه های دولتی و حتی غير دولتی 
در پايتخت تعطيل هســتند و هرگونه پيگيری کارهای اداری از سوی استان ها نيز در 

اين روز متوقف می شود.
وی اضافه کرد : علاوه بر اين، در مراکز استان ها برخی از شرکت های خدماتی مانند 
شرکت های وابسته به وزارت نيرو ) آب، برق( وزارت نفت )گاز( و مخابرات تعطيل هستند 
و اين روند نوعی تبعيض در دستگاه های دولتی و کارمندان محسوب می شود که با اجرايی 

شدن اين طرح برچيده می شود.
يوسف نژاد مزيت ديگر اين طرح را از نگاه مجلسی ها صرفه جويی در مصرف انرژی 
و ارتقاء راندمان کاری بيان کرد و اظهار داشــت: به هر حال زمانی که ســاعات کاری 
پنج شــنبه ها در طول هفته سرشکن می شــود، ساعات کاری ادارات در طول هفته نيز 
افزايش خواهد يافت و اين روند ارتقاء بهره وری و راندمان کاری ادارات و دســتگاه های 

دولتی در استان ها را به دنبال خواهد داشت.
يوسف نژاد با اظهار اين که نمايندگان مجلس با بررسی کامل مزيت ها، اين طرح را 
مطرح و حتی در کميسيون نيز کارهای کارشناسی خوبی بر روی آن انجام شده است، 
گفت: پيش بينی می شود که با ارائه طرح در صحن علنی اکثريت نمايندگان با آن موافقت 

کنند و در صورت تصويب نيز دولت موظف به اجراست.

برخی چهره های اصلاح طلب این روزها 
صحبت از عدم سرلیستی محمدرضا عارف 
برای انتخابات مجلس شــورای اســلامی 

می کنند.
»محمدرضا عارف سرليســت اصلاح طلبان 
بــرای انتخابات مجلس نمی شــود.«؛ اين جمله 
را علی شــکوری راد دبيرکل حــزب اتحاد ملت 
دوشنبه در نشست خبری خود اعلام کرد و درباره 
احتمال کانديداتوری عارف برای 1۴00 نيز گفت 
»در هيچ يک از جلسات شورای سياست گذاری 
چنين چيزی مطرح نشــده و اگر چنين اراده ای 
هم در شــخص آقای عارف وجود داشــته باشد 
کاملًا تصميمی شخصی است.« عبدالله ناصری، 
فعال سياسی اصلاح طلب هم در روزهای گذشته 

صحبت هايی شبيه شکوری راد بيان کرده بود.
از تصور خوابيــدن در آب نمک تا انصراف با 

مرقومه خاتمی!
»هر نظامی افرادی را در آب نمک می خواباند 
تا در شرايط لازم از آنها استفاده کند، فکر می کنم 

مــن يکی از آن افراد هســتم کــه در آب نمک 
خوابيده ام، به همين خاطر الآن احساس تکليف 
می کنــم و می آيم«؛ اين بخشــی از گفت وگوی 
عارف با مجله شــهروند امروز در سال 87 است، 
زمانی که وی از انتخابات مجلس انصراف داده و 
قصد داشت برای انتخابات رياست جمهوری وارد 
گود شود و خودش را به شخصی تشبيه کرد که 
در آب نمک خوابانده شــده تا روزی به کار بيايد! 
اما حضور محمد خاتمی، ميرحســين موسوی و 
مهدی کروبی در انتخابات رياست جمهوری سال 
88 به عارف مجال نداد تا بخت خود را آزمايش 

کند و وی تا انتخابات سال 92 صبر کرد.
از چنــد ماه قبــل از انتخابات ســال 92، 
عارف يکی از گزينه های اصلی جريان اصلاحات 
بــرای حضــور در انتخابات بــود و فعاليت های 
تبليغاتی گســترده ای را آغاز کــرد. حضور وی 
در شهرســتان ها و اســتان ها و قــرار گرفتــن 
همســرش با وی در ميتينگ های تبليغاتی او را 
در کانون توجهات قــرار داد. با اعلام نامزدهای 

تأييدصلاحيت شــده، محمدرضا عارف و حسن 
روحانی تنها شــخصيت هايی بودنــد که جناح 
اصلاحــات برای پيروزی در اين انتخابات به آنها 
اميد بسته بود. درخشش روحانی در مناظره ها و 
برتری فيلم های تبليغاتی وی موجب شــد تا در 

اين مصاف تن به تن از عارف پيش بيفتد.
غروب 20 خرداد 92 عارف با انتشار نامه ای 
از مرقومه خاتمی به وی مبنی بر کناره گيری از 
انتخابات خبر داد و نوشت »ايشان طی اين نامه 
در مقام رهبری اصلاحــات، ادامه حضورم را در 
صحنه انتخابات يازدهمين دوره رياست جمهوری 
مصلحت ندانســته اند.«، به ايــن ترتيب عارف از 
نامزدی در انتخابات انصراف داد تا تنها کانديدای 
مورد حمايت جناح متبوعش حسن روحانی باشد، 
شــخصيتی که از جناح راست برخاسته بود ولی 

شانس بيشتری از عارف برای پيروزی داشت.
پيــروزی حســن روحانــی در انتخابات و 
کناره گيــری عــارف به نفع وی موجب شــد تا 
محبوبيت او ميان هواداران جريان اصلاحات بالا 

برود و وی نامزد بلامنازع سرليستی اصلاح طلبان 
در انتخابات مجلس دهم باشــد. تشکيل شورای 
سياست گذاری اصلاح طلبان در سال 9۴ که وظيفه 
ارائه ليســت های انتخاباتی برای اصلاح طلبان را 
دارد و قرار گرفتن عارف در رأس اين شورا جايگاه 

مهمی برای او در اين جريان رقم زد.
عارف که در انتخابات مجلس دهم توانست 
به عنوان نفر اول تهران وارد پارلمان شود، در اولين 
زورآزمايی خود برای کسب کرسی رياست مجلس 
ناکام ماند. عملکرد عارف در رياســت فراکسيون 
اميد موجب شــد تا رفته رفته از محبوبيت وی 

کاسته شود.
بــه گزارش تســنيم، حزب کارگــزاران ]و 
چهره هايــی مانند غلامحســين کرباســچی و 
عطريانفر[ به عنوان يکی از منتقدان اصلی عارف، 

بارها به عملکرد او تاخته اند.
انتقادها به عــارف تنها ناظر به عملکرد وی 
در فراکســيون اميد نبوده بلکــه برخی احزاب 
اصلاح  طلب اقدامات شــورای سياســت گذاری 
اصلاح طلبان و قرار گرفتن يک شخصيت غيرحزبی 
در رأس اين نهاد را عامل کمرنگ شــدن نقش 
احزاب می دانند. کواکبيــان، منتجب نيا، هادی 
خامنه ای، حکيمی پور، حسين کمالی و محسن 
رهامی از جمله منتقدان ســازوکار شورای تحت 
مديريت عارف بوده و هستند. دامنه انتقادات به 
عارف تنها منحصر در کارگزاران نيست و اين روزها 
افرادی همچون ناصری و شکوری راد که چهره های 
نزديک به حزب اتحادملــت و اطرافيان خاتمی 
بودند نيز صحبت از عدم سرليستی عارف می کنند. 
در شــرايطی که ۴ ماه تــا انتخابات مجلس 
يازدهم باقی مانده شــنيده ها حاکی از اين است 
که عارف اين بار قصد ندارد وارد مجلس و سرليست 
جناح اصلاحات شود و شــايد به خلاف مجلس 
هشــتم انصراف خود را پيــش از آغاز ثبت نام ها 
اعلام کند. با اين فــرض، او برای 1۴00 نيز راه 
دشواری را پيش رِو دارد چراکه از محبوبيت وی 
ميان احزاب اصلاح طلب کاسته شده و اين ريزش 
محبوبيت با توجه به اظهارات پســر وی که خود 
را »ژن خوب« می دانســت ميان بدنه اجتماعی 

اصلاح طلبان نيز مشهود است.

اصلاح طلبان و تکرارِ بایگانی »عارف«

همسر ســلیمانی گفت: آمریکایی ها با 
از آن  ایرانی می خواهند  دانشمند  بازداشت 
به عنوان وجه المصالحه بین دو کشور استفاده 

کنند.
نشست خبری بررسی آخرين وضعيت مسعود 
سليمانی عضو هيئت علمی دانشگاه تربيت مدرس که 
يک سال قبل در آمريکا ربوده و بازداشت شده است، 
روز گذشته در پرستيوی با حضور منصوره موحدين 
رئيس دانشکده علوم پزشکی تربيت مدرس، يعقوب 
فتح اللهی معاون پژوهش فناوری تربيت مدرس و 

مهناز ربيعی همسر دکتر سليمانی برگزار شد.
نه دلیل و نه تفهیم اتهام

در ابتدای اين نشست يعقوب فتح اللهی معاون 
پژوهش فناوری دانشگاه تربيت مدرس درخصوص 
بازداشــت دکتر ســليمانی توســط دولت آمريکا 
گفت: اين رفتار از منطق اســتکباری و زور منشأ 
می گيرد چراکه تاکنون از سوی دولت آمريکا هيچ 
دليل و تفهيم اتهامی صورت نپذيرفته است حتی 
کارشناســان حقوقی آمريکا نيز اذعان دارند که در 
سيســتم قضايی آمريکا هيچ گاه چنين برخوردی 

را نديده اند.
وی ادامه داد: اگر جرم موثقی وجود داشــت 
آمريکا بايد تاکنون آن را اعلام می کرد. اما امروز يک 
سال می شود که هيچ دليل متقنی برای دستگيری 

اين دانشمند ايرانی اعلام نشده است.
علم هیچ محدودیت و مرزی ندارد

منصوره موحدين رئيس دانشکده علوم پزشکی 
تربيت مدرس نيز در ادامه اين نشســت با اشاره به 
اينکه به نمايندگی از اعضای هيئت علمی دانشکده 
علوم پزشکی تربيت مدرس که پرفسور سليمانی 
در آن تدريس داشــته اســت و همچنين تمامی 
دانشــجويان وی حضور پيدا کرده است، گفت: ما 
می خواهيم اين پيام را به جامعه بين المللی برسانيم 
که دانشــمندی که کاری جــز تحقيقات علمی و 
تربيت دانشــجويان نداشته يک سال است در بند 
است ما هفته های اول باور نمی کرديم و می گفتيم 
اين اتهامات واهی اســت و به يک ماه نکشيده اين 
ســوءتفاهم ها برطرف خواهد شد و دکتر سليمانی 
به کشــور بازخواهد گشت. اما متأسفانه اين اتفاق 
نيفتاد و حالا دانشجويان ايشان نيز به شدت متأثر 

و ناراحت هستند.
وی افزود: علم هيچ محدوديت و مرزی ندارد و 
هر فردی در هرکجای دنيا فعاليت علمی انجام دهد 
حق دارد مراودات علمی با ساير کشورها داشته باشد.

پذیرایی از مهمان با زندان
مهناز ربيعی همسر دکتر مسعود سليمانی نيز 
با اشاره به اينکه همسرش يک سال قبل در چنين 
روزی توسط دولت آمريکا بازداشت شده بود، افزود: 

همسر من به دعوت يک موسسه تحقيقاتی به نام 
مايوکلينيک به آمريکا ســفر کرده بود اما درواقع 
آمريکا مهمانی را که دعوت کرده بود با زندان از او 
پذيرايی کرد. نمی دانم کجای دنيا چنين رفتاری را 
با مهمان خود انجام می دهد آن هم برای کشــوری 

که ادعای حقوق بشر دارد.
دستگیری دانشمند برای وجه المصالحه

وی ادامــه داد: همســر مــن اســتاد تمام 
هماتولوژی دانشــگاه تربيت مدرس اســت و بر 
روی سلول های بنيادين و بيماری های صعب العلاج 
کار می کند. او همچنين استاد نمونه کشوری در 
سال 9۴ و جزو يک درصد نخبگان سايت تامسون 
به شمار می رود. با همه اين تفاسير آمريکا با اين 
کار خود نشــان داد که می خواهد از دستگيری 
پرفسور سليمانی به عنوان وجه المصالحه بين دو 

کشور استفاده کند.
همسر دکتر سليمانی خاطرنشان کرد: اين کار 
آمريکا نقض علنی حقوق بشر است چراکه يک سال 
است بدون تفهيم اتهام يک دانشمند را زندانی کرده 
است. ما در اين يک سال زير استرس و فشار روحی 
زيادی بوديم تا جايی که مادر ايشان به همين علت 

از دنيا رفتند.
ربيعی همسر دکتر سليمانی در پاسخ به اينکه 
آمريکا ادعا می کند دکتر سليمانی را به علت نقض 

تحريم ها بازداشــت کرده است، افزود: اتهام نقض 
تحريم ها بهانه اســت چراکه ايشــان نه در آمريکا 
زندگی کرده و نه حتی کارت بانکی آمريکا را داشته 
که بخواهد چيزی ازآنجا خريداری کند. موادی که 
توسط دانشجويان ايشان در فرودگاه آمريکا ضبط 
شــده و نام بردن اســم دکتر سليمانی توسط اين 
افراد موجب شناسايی همسرم توسط دولت آمريکا 

شده است.
وی با اشــاره به اينکه در مقاله نيتر حقوقدانان 
آمريکايی اعلام کردند که تاکنون با چنين پرونده 
حقوقی مواجه نشده اند، افزود: آنها می گويند حتی 
اگر چنين جرمی رخ داده باشــد حقش يک سال 
حبس با شــرايطی که دکتر سليمانی دارد نيست 

بلکه نهايتاً يک جريمه نقدی بوده است.
موحديان رئيس دانشکده علوم پزشکی تربيت 
مدرس نيز در پاسخ به اينکه آيا موسسه مايوکلينيک 
که دکتر سليمانی با دعوت آن به آمريکا سفر کرده 
بود تاکنون واکنشی نشان داده است يا خير، گفت: 
نامه ای از سوی دانشگاه تربيت مدرس به موسسه 
مايوکلينيک برای پيگيری وضعيت دکتر سليمانی 
زده شــد و پاسخ آن چندی پيش دريافت شد که 
البته برای من قابل قبول نيست چراکه مايوکلينيک 
می گويد دکتر ســليمانی هنوز وارد موسســه ما 

نشده است!

در نشست خبری درباره دانشمند ربوده شده ایرانی مطرح شد

آمریکا می خواهد از دكتر سلیمانی به عنوان وجه المصالحه استفاده كند

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: 
کشــورهای چین، هند، روسیه، افغانستان، 
عراق و ترکیه و... طرف های اصلی معاملات 
تجاری ما هســتند و ۹۰ درصد تجارت ما با 
این 1۰ کشــور و 1۰ درصد تجارت ما با 1۰۰ 
کشــور دیگر دنیاســت. وزیر امور خارجه 
باید 1۰ ســفیر قدرتمند و با تجربه در این 
کشورها مســتقر کند، سفیران قدرتمندی 
که بتوانند موضوعات اقتصادی کشور شامل 
تجارت نفتی و غیرنفتی، صادرات و واردات 

را برنامه ریزی کنند.
محمدرضا پور ابراهيمی در گفت وگو با مهر، 
درخصوص عملکرد وزارت امور خارجه در اجرای 
ديپلماســی اقتصادی گفت: وزارت امور خارجه تا 
امروز گزارشی در اين خصوص به مجلس ارائه نداده 
است، جلساتی در موضوع ديپلماسی اقتصادی با 
آقــای ظريف وزير امور خارجه و معاون اقتصادی 
وزارت امور خارجه برگزار شده است و وزارت امور 

خارجــه برنامه هايش را برای اجرای ديپلماســی 
اقتصادی ارائه داده  اما تا امروز گزارش مکتوبی از 
عملکرد وزارت امور خارجه در اجرای ديپلماسی 

اقتصادی به مجلس ارائه نشده است.
وی بــا بيان اينکــه وزارت امــور خارجه در 
زمينه ديپلماســی اقتصادی اقدامــات مقطعی، 
سطحی و شکلی انجام داده است، افزود: در حال 
حاضر 90 درصد تجارت ايران با 10 کشــور انجام 
می شود مفهوم ســاده آن اين است که وزير امور 
خارجه امروز در جنگ اقتصادی بايد 10 کشور را 
هدف گذاری کند، واردات و صادرات کشورمان را 

به آنها تعريف کند.
پورابراهيمی گفت: کشــورهای چين، هند، 
روسيه، افغانســتان، عراق و ترکيه و... طرف های 
اصلــی معاملات تجاری ما هســتند و 90 درصد 
تجارت ما با اين 10 کشور و 10 درصد تجارت ما 

با 100 کشور ديگر دنياست.
عضو کميســيون اقتصادی مجلــس اظهار 

داشــت: وزير امور خارجه بايد 10 سفير قدرتمند 
و با تجربه در اين کشــورها مستقر کند، سفيران 
قدرتمندی که بتوانند موضوعات اقتصادی کشور 
شامل تجارت نفتی و غيرنفتی، صادرات و واردات 

را برنامه ريزی کنند.
پورابراهيمی تصريح کرد: بر اساس اصل 127 
و 1۳8 قانون اساسی رئيس جمهور اين حق را دارد 
کــه تفويض اختيار کند، بايد نماينده تام الاختيار 
بانک مرکزی، نماينده تام الاختيار وزارت اقتصاد و 
نمايندگان تام الاختيار وزارت نفت و وزارت صنعت 

در سفارتخانه های اين کشورها مستقر شوند.
عضو شــورای مرکزی فراکسيون نمايندگان 
ولايی مجلس با بيان اينکه در شــرايط تحريم ها 
تجــارت ما بــا دنيا متوقف نشــده اســت، بلکه 
هزينه های ما افزايش يافته است، خاطرنشان کرد: 
هنر ديپلماسی اقتصادی، کاهش هزينه های نظام 
اقتصادی است. کاهش هزينه های اقتصادی نيازمند 

تدبير و راهبرد است.

وی تصريح کرد: آقای وزير امور خارجه تمام 
هم و غم خود را به حل مشکل برجام با اروپايی ها 
اختصاص داده اســت در حالی که همگان امروز 
متوجه شــدند کــه اروپايی ها بــه تعهدات خود 
عمل نمی کننــد، اروپايی ها بدتر از آمريکايی ها و 

آمريکايی ها بدتر از اروپايی ها هستند.
عضو کميسيون اقتصادی مجلس با تاکيد بر 
اينکه بايد با ابزار اقتصادی به جنگ اقتصادی برويم 
افزود: با مذاکره و نگاه اميدوارانه به دشمن نمی توان 

در جنگ اقتصادی موفق بود.
پور ابراهيمی با بيان اينکه در جنگ اقتصادی 
نبايد به اندازه ســر سوزنی نگاه به مذاکره داشته 
باشــيم، گفت: وزارت امور خارجه بايد وارد عرصه 
جنگ اقتصادی شود، جنگ تن به تن، بدين معنا 
که در کشــور شــريک اقتصادی وارد شده، اردو 
بزنيم، بايســتيم و کار اقتصادی انجام بدهيم. اما 
متاســفانه چنين رويه و اقداماتی در وزارت امور 

خارجه مشاهده نمی کنيم.

پورابراهیمی:

با ابزار اقتصادی به جنگ اقتصادی برویم
نه با مذاكره و نگاه امیدوارانه به دشمن

خدمت رسانی ایستگاه های پذیرایی برون شهری 
آســتان قدس رضوی به زائران پیاده امام رضا)ع( در 

دهه پایانی ماه صفر آغاز شد. 
مدير امور خدمه آستان قدس رضوی در حاشيه افتتاح 
ايستگاه پذيرايی جواد الائمه )ع( اين نهاد در ملک آباد در جمع 
خبرنگاران گفت: با توجه به حضور نخستين گروه زائران پياده 
از شهرستان بيرجند در ايستگاه ملک آباد، کار خدمت رسانی 
به زائران در ايستگاه های برون شهری آستان قدس رضوی از 
ديروز آغاز شد. محمد توکلی افزود: آستان قدس رضوی در 
دهه پايانی ماه صفر ۵0 ايستگاه خدمت رسانی داير می کند که 
10 ايستگاه در ورودی های شهر مشهد و ۴0 ايستگاه در داخل 
شهر وظيفه خدمت رسانی و اسکان زائران را برعهده خواهد 
داشت. وی پيش بينی کرد بيش از 800 هزار وعده صبحانه، 
نهار و شام در اين ايام در ايستگاه پذيرايی آستان قدس رضوی 

بين زائران پياده امام رضا)ع( توزيع شود.
وی اظهار داشــت: در هشت روز برپايی اين ايستگاه ها 
سه هزار خدمه و خادميار مسئوليت خدمت رسانی مستقيم 

به زائران را برعهده  دارند.

وی ادامه داد: در دهه پايانی ماه صفر سال گذشته  ۵00 
هزار زائر پياده به مشهد مقدس مشرف شدند که پيش بينی 
شده است اين تعداد امسال ۳0 درصد افزايش داشته باشد.

فعاليت ايستگاه های پذيرايی آستان قدس رضوی تا پايان 
ماه صفر ادامه دارد.

 165۰ زائر رضوی پای پیاده از بردسکن
 عازم مشهد شدند

فرماندار بردسکن گفت: در آستانه سالروز شهادت حضرت 
علی بن موسی الرضا)ع( يک هزار و 6۵0 زائر رضوی پای پياده 

از اين شهرستان عازم مشهد شدند. 
مجتبی شــاکری ، گفت: اين تعداد در قالب 2۴ کاروان 
به سوی مشهد حرکت کردند که 2۳ کاروان از اين تعداد از 
مسير تربت حيدريه و يک کاروان نيز از جاده سبزوار به سوی 
نيشابور و مشهد در حرکت هستند تا همزمان با روزهای پايانی 

ماه صفر به حرم رضوی مشرف شوند.
وی افزود: هماهنگی های لازم با شهرستان های همجوار 
صــورت گرفته و تمام تمهيدات امنيتــی و ترافيکی فراهم 

شده است.

وی اظهار داشــت: در اين مراسم هيئت های شهرستان 
بــا برپايی موکب هايی در مســير پياده روی زائــران از آنان 

پذيرايی کردند.
عزیمت13 کاروان زائران پیاده
 از خواف و بجستان به مشهد 

۵70 زائر پياده در قالب 1۳ کاروان از شهرســتان های 
خواف و بجســتان در جنوب اســتان خراسان رضوی برای 
حضور در عزاداری دهه آخر صفر طی چند روز گذشته عازم 

مشهد شدند. 
رئيس  اداره تبليغات اسلامی بجستان  گفت: 6 کاروان 
زائران پياده امام رضا)ع( به استعداد 170 نفر از اين شهرستان 

به مشهد مقدس اعزام شدند.
حجت الاسلام مهدی شــکاری افزود: اين افراد پس از 
پيمودن مسير 278 کيلومتری بجستان تا مشهد همزمان با 
سالروز رحلت پيامبر اکرم )ص( و شهادت حضرت امام حسن 
مجتبی )ع( و سالروز شهادت امام هشتم )ع( به خيل عزاداران 

در حرم مطهر رضوی می پيوندند.
وی اظهار داشت: يک کاروان 1۵0 نفره زائران پياده امام 

رضا)ع( از بجستان نيز طی روزهای آينده مسير باغچه )ملک 
آباد( تا مشهد مقدس را با پای پياده طی می کنند.

وی با بيان اينکه يک  کاروان پياده هشــت نفره نيز از 
بشرويه خراسان جنوبی در مسير خود از بجستان عبور کردند 
گفت: بسته های فرهنگی شامل آداب زيارت امام رضا)ع( و 

مباحث اعتقادی بين زائران پياده توزيع می شود.
رئيس  اداره تبليغات اسلامی خواف گفت: هفت کاروان 
زائران پياده به اســتعداد ۴00 نفر طی سه روز گذشته برای 
حضور در عزاداری دهه آخر صفر از اين شهرستان به مشهد 
مقدس اعزام شدند که پس از طی مسافت 267 کيلومتری 
در عزاداری دهه آخر صفر در حرم مطهر حضرت امام رضا)ع( 

حضور می يابند. 
حجت الاسلام محمد زنگنه افزود: يک کاروان 70 نفری 
زائران پياده نيز از شهرستان قاين استان خراسان جنوبی در 
مسير عزيمت به مشهد مقدس از شهرستان خواف عبور کردند.

وی اظهار داشــت: با همکاری خيران در ايستگاه های 
صلواتی طول مســير بســته های فرهنگی و غذا بين زائران 

پياده توزيع می شود.

خدمات رسانی آستان قدس رضوی به زائران پیاده امام رضا)ع( آغاز شد

عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام گفت: در 
موازنه های آینده منطقه کشورهای مجموعه مقاومت 
دست برتر را خواهند داشــت و این منطقه به دست 

صاحبان اصلی خود باز خواهد گشت.
علی اکبر ولايتی مشــاور مقام معظم رهبــری در امور 
بين الملــل در ديدار با »جا جون« نماينده ويژه چين در امور 
غرب آســيا درخصوص روابط دوجانبه و موضوعات منطقه ای 

ديدار و گفت وگو کرد. 
ولايتی در اين ديدار مواضع  چين در مورد ايران را مثبت 
ارزيابی کرد و افزود: برای ما چين  کشور مهمی  است و روابط 
بسيار عميقی هم بين دو کشور وجود دارد و ديدگاه جمهوری 
اسلامی ايران  نسبت به اين تعاملات استراتژيک و راهبردی 
است که بنده نيز توفيق داشته ام که از ابتدای پايه گذاری اين 
روابط فعاليت داشــته باشــم و به عنوان يک ناظر سير روابط 
ايران و چين را همواره رو به رشد ديده ام و اين سير راهبردی 

ادامه خواهد داشت.
وی اظهار داشت: در منطقه شاهد وضعيت حساسی هستيم 
و تحولات بسيار مهمی در حال وقوع است و بيشتر کشورهای 
جهان تمايل دارند که در منطقه حضور فعال داشته باشند و 
تمايل داريم چين حضور فعال تری در منطقه داشته باشد و بايد 

برای توسعه همکاری های منطقه ای گام برداشت.
عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام خاطرنشان کرد: 8 

سال است که سوريه مورد تهاجم بيگانگان و  تروريست های مورد 
حمايت بيگانگان قرار گرفته و از ابتدا ايران از کشور دوست و 
برادر ســوريه حمايت کرد و همين اتفاق در عراق هم افتاد و 
اگر کمک های ايران نبود بغداد به دست  تروريست ها می افتاد 
و امروز مسئله مهم يمن است که مورد تهاجم قرار گرفته است. 
ولايتی در ادامه افزود: اطمينان دارم که آينده منطقه بسيار 
روشن است و قطعا کشورهای سوريه، يمن و عراق پيروز خواهند 
شد و امنيت به منطقه بازخواهد گشت و در موازنه های آينده 
منطقه کشورهای مجموعه مقاومت دست برتر را خواهند داشت 
و اين منطقه به دست صاحبان اصلی خود باز خواهد گشت. 

به گزارش فارس، جا جون نماينده ويژه چين در امور غرب 
آسيا هم در اين ديدار ضمن تشکر از همکاری های مثبت ايران 
در منطقه گفت: روابط ايران و چين در حد بسيار مطلوبی قرار 
دارد و مشارکت راهبردی دو کشور بسيار توسعه يافته و روابط 

بسيار عميقی وجود دارد.
وی با توجه به حساسيت منطقه گفت: اين منطقه بسيار 
حســاس است و بايد امنيت به آن بازگردد. ايشان در ادامه و 
در مورد روابط ايران و عربستان گفتند که ايران و عربستان از 
کشورهای مهم منطقه هستند و بايد به طور صلح آميز رابطه 

داشته باشند. 
در ادامــه دو طرف درخصوص توســعه روابط دوجانبه، 

منطقه ای و بين المللی به بحث و تبادل نظر پرداختند.

ولایتی: 

دست برتر در موازنه   های آینده 
از آنِ مقاومت است

رئیس جمهور آمریکا در پاسخ به چرایی 
عدم حمله به ایران پس از سرنگونی پهپاد 
متجاوز آمریکایی گفت که با انصراف از حمله 
حسن نیت خود را نشان داده  اما حقیقت آن 
است که کارشناســان نظامی  آمریکا به او 
هشدار دادند که در صورت حمله به ایران 
خسارت های غیرقابل تصوری به ارتش این 

کشور وارد خواهد شد.
مصاحبــه رئيس جمهــور آمريکا با شــبکه 
فاکس نيوز بامداد ديروز سه شــنبه به وقت تهران 
پخش شــد. مجری فاکس نيوز پرسيد: »به من 
اجازه بدهيد از شما درباره ايران سؤال کنم. ايران 
يک پهپاد )آمريکايی( را در هوا هدف قرار داد. آنها 
نفتکشی را توقيف کرده اند. شما درباره استقلال 

انرژی آمريکا و تنگه هرمز صحبت کرديد.«
رئيس جمهور آمريکا با پريدن در ســؤال اين 
مجری سرشــناس فاکس نيوز گفت: »خوب اول 
از همــه بايد بگويم که آنها )ايرانی ها( نفتکش  ما 
را نگرفته انــد و آن نفتکش  مال ما نبود اما درباره 
تنگه هرمــز بايد بگويم که ايــن تنگه از منظر 

ژئواستراتژيکی برای ما اهميت کمتری دارد.«
ترامــپ ادامــه داد: »ما )در تنگــه هرمز( 
کشــتی های خيلی کمی  داريم چرا که از زمان 
حضور من )در مقام رياست جمهوری آمريکا(، ما 
ديگر از نظر انرژی، مستقل شده ايم در نتيجه ما 

در آنجا کشتی های کمی  داريم.«
هانيتی با  اشاره به سرنگونی پهپاد گران قيمت 
و جاسوسی »گلوبال  هاوک« آمريکا توسط ايران، 
خطاب به رئيس جمهور آمريکا گفت: »من از اينکه 

شما به ايران حمله نکرديد، شگفت زده شدم.«
ترامپ در پاسخ به شگفتی مجری فاکس نيوز 
دربــاره »حمله نکــردن به ايران« در پاســخ به 
ســرنگونی گلوبال  هاوک گفت: »مــا )با حمله 
نکردن به ايران( حسن نيت زيادی )برای آمريکا( 
درســت کرده ايم. آنها )ايرانی ها( يک پهپاد را که 
کسی در آن نبود، ساقط کردند. حسن نيت زيادی 
درست شده است. آنها عربستان سعودی را هدف 
قرار دادند. ما )آمريکا( نظاميان مان را به عربستان 

سعودی فرستاديم.«
رئيس جمهور آمريکا با  اشاره به پاسخ ندادن 
دولت او به ســرنگونی پهپاد گلوبال  هاوک گفت: 
»ما سرمايه سياسی خوبی برای خودمان ساختيم. 
می دانيد که همــه فکر می کردند بعد از پيروزی 
من، جنگ جهانی سوم خواهيم داشت و هيلاری 
کلينتون عادت داشــت اين حــرف را بزند. بايد 
بگويم که من واقعاً برای )حمله به ايران( تحريک 
شده بودم، اگر افراد ديگری بودند )به ايران( حمله 
می کردند اما من با حمله نکردن، سرمايه )سياسی 

و حسن نيت( زيادی درست کردم.«
اظهارات  ترامپ دربــاره دليل انفعال دولت 
آمريکا در برابر ســرنگونی پهپاد اين کشــور در 
شــرايطی مطرح شده که پس از سرنگونی پهپاد 
متجاوز آمريکايی،  ترامپ در نخســتين واکنش 
در توئيتر نوشــت »ايران مرتکب اشتباه بزرگی 
شــده است.« او سپس از اقدام نظامی  عليه ايران 

سخن گفت. 
ترامپ در ادامــه در پيامی  توئيتری )جمعه 
۳1خرداد( به ذکر دلايلی مضحک برای انصراف از 

حمله نظامی  پرداخت: »شب گذشته برای حمله 
متقابل به سه موضع مختلف، دست مان روی ماشه 
بود اما وقتی پرسيدم چند نفر جان می بازند يک 
ژنرال پاسخ داد 1۵0 نفر. 10 دقيقه پيش از حمله، 
آن را متوقف کردم.« او سپس مدعی می شود که 
حملات آمريکا غيرمتناسب با سرنگون شدن يک 
پهپاد بی سرنشين بود؛ به عبارتی او ساقط شدن 
يک هواپيما بدون تلفات انسانی را با حمله ای که 
1۵0 نفر در آن جان می بازند متناسب ندانسته و 
از حمله منصرف شده بود! اين حکايت دست کم 
برای ما ايرانيان بســيار مضحک است، چرا که ما 
شاهد حمله آمريکا به هواپيمای مسافربری ايرانی بر 
فراز خليج  فارس بوده ايم و همچنين جنايات بسيار 
ديگری را از آمريکايی ها به ياد داريم. با اين حال 
دليل اصلی انصراف  ترامپ از حمله چه بوده است؟

گفته شــده است که فرماندهان ارشد ارتش 
آمريکا و همچنين سرويس اطلاعاتی و جاسوسی 
آمريــکا درباره هرگونه اقــدام نظامی  )محدود يا 
گسترده( عليه ايران به  ترامپ هشدارهايی جدی 
داده اند. برای نمونه کالج رهبران امنيت ملی آمريکا در 
نامه ای سرگشاده خطاب به دونالد  ترامپ، از تشديد 
تنش ها با ايران ابراز نگرانی کردند. نويســندگان 
در ايــن نامه که به امضای 76 فرمانده ارشــد و 
 ديپلمات بازنشسته آمريکا رسيده و در وب سايت

»War on the Rocks« منتشــر شده، ضمن 
ابراز نگرانی شديد از اخبار تدارکات حمله به ايران 
که منجر به درگيری های مرگبار خواهد بود، اعلام 
کردند: »جنگ با ايران نتايج غيرقابل پيش بينی در 
خاورميانه که در حال حاضر به شدت از بی ثباتی 

رنج می برد، در پی داشته و آمريکا را به درگيری 
نظامی  که هزينه های مادی، انسانی و جغرافيايی 

به دنبال دارد، خواهد کشاند.«
همچنين »فيليپ جيرالدی« مأمور ســابق 
مبارزه با  تروريسم سی آی ای و افسر سابق اطلاعاتی 
ارتش آمريکا طی مطلبی که در سايت »امَريکن 
هرالد  تريبون« تحت عنوان »جنگ با ايران آمريکا 
را نابود خواهد کرد« منتشر شد نوشته بود: »]جنگ 
عليه ايران[ آســان و يک سويه نخواهد بود. سال 
گذشته، ايران يگان های پدافند هوايی متحرک، 
زمين به هوا و کارآمد SA- 20c ساخت روسيه 
و هم چنين سيستم موشــکی S-۳00 VM را 
عملياتی کرده است که مجموعاً بيش از 100 مايل 
]160 کيلومتر[ برد دارند و می توانند تمام خليج 
 فارس را پوشــش دهند. رادارهای ايران نيز ارتقا 
پيدا کرده اند. اين تجهيزات، محور پدافند هوايی ای 
هســتند که می تواند ثابت کنــد در برابر حمله 
جنگنده ها و موشک های آمريکا، بسيار وحشتناک 
]و سرسخت[ اســت. در عين حال، موشک های 
بالستيک پرشماری که ايران در زرادخانه هايش 
دارد، می توانند آســيب های جدی به پايگاه های 
آمريکا ]در منطقه[، اســرائيل، کشورهای حوزه 

خليج ]فارس[ و عربستان وارد کنند.«
پانزدهم شهريورماه گذشته »جوزف دانفورد«، 
رئيس  وقت ستاد مشترک نيروهای مسلح آمريکا 
در نشست انديشکده شورای روابط خارجی آمريکا 
در پاسخ به سؤالی درباره سرنگونی گلوبال  هاوک 
گفته بود: »به توانمندی های نظامی  ايران احترام 

می گذارم.«

ترامپ بار دیگر درباره ماجرای سرنگونی پهپاد آمریکایی لاف زد

تبريز- خبرنگار کيهان:
دانشــگاه دولتی ایروان خواستار ایجاد کرسی 
شیعه شناسی شده است. حجت الاسلام جلال موسوی 
شربیانی عضو هیئت علمی دانشگاه هنر اسلامی تبریز 
گفت: به دنبال درخواســت دانشگاه دولتی ایروان، 
مقدمات لازم برای راه اندازی کرسی شیعه شناسی در 

ایروان انجام می شود.
وی افزود: هدف عمده از تأسيس اين کرسی شيعه شناسی 
است ولی با توجه به حساسيت های موجود، اين کرسی را به 

نام »کرسی اسلام شناسی« نامگذاری نموده اند.
موسوی شربيانی تصريح ساخت: کرسی مزبور با همکاری 
مرکز شيعه شناسی حوزه علميه تبريز و دانشگاه دولتی ايروان، 

در ارمنستان تأسيس می شود.
به گزارش دانشگاه هنر اسلامی تبريز وی خواستار تعامل 
با ارمنستان در تبادلات فرهنگی شد و گفت: دانشجويان ارمنی 
از خيام، حافظ، سعدی و مولانا تأثير می گيرند و آذربايجان، 
ارمنستان و ترکمنســتان را بايد جزو اقليم فرهنگی اصيل 

ايرانی دانست.

کرسی »شیعه شناسی« در ایروان تأسیس می شود


